
r o z h o v o r

Viděl jsem půl sVěta 
Daniel valchovník

Dana Valchovníka pravidelní čtenáři ForGolfu jistě bezpečně identifikují. Náš 
dlouhodobý přispěvatel do rubriky Cestování má nacestováno skutečně hodně. 
Na přelomu letošního a příštího roku má totiž v plánu navštívit 100. (ne, nejde 

o překlep) zemi. Z toho zhruba ve třetině navštívených států hrál také golf – a víc 
než o polovinu svých golfových zážitků se s námi už podělil formou velmi pečlivě 

zpracovaných článků. Zkrátka adept na rozhovor víc než vhodný.
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Jaký byl ten prvotní důvod, proč tolik cesto-
vat? Potřeba adrenalinu? Touha po pozná-
vání jiných kultur? Nebo to berete jako urči-
tou sportovní disciplínu?
Hodně jsme s kamarády cestovali už na střední 
škole. Po Evropě, na kolech, stopem, asi jako 
každý student. Evropa je sice Evropa, ale mě 
vždycky lákaly větší dálky, nějaká exotika. K té 
jsem se dostal během studia na vysoké škole. 
Dlouhé prázdniny, zkoušková období..., někdy 
ve dvaceti letech jsem byl poprvé dál, ve Střed-
ní Americe. Mexiko, Honduras a tak dál.

Co jste dělal za školu?
Mám pedagogickou fakultu obor speciální pe-
dagogika, později jsem ještě studoval cestovní 
ruch v  Dánsku. Takže původním vzděláním 
jsem v podstatě úplně mimo obor, kterému se 
věnuji teď. Nikdy jsem se tomu plně nevěno-
val, i když i to s mým prvním větším výletem 
do Afriky souviselo...

K tomu se ještě určitě dostaneme... Už na prv-
ní výlety jste si s sebou bral golfové hole?
Ne, kdepak. S golfem jsem začal relativně poz-
dě, až v roce 2006. Takže všechny cesty, které 
proběhly předtím, byly ryze „batůžkářské“. 
Neboli za co nejméně peněz vidět co nejvíc.

Ale v nějaké fázi se to zlomilo a začal jste ces-
ty spojovat s prací, tedy s golfem...
To je pravda, tak to mám víceméně dodneš-
ka. Ten zlom nastal někdy v roce 2002, když 
jsem se vrátil z  Afriky, kde jsem žil tři roky 
a kam jsem vyrazil v  souvislosti se svým pů-
vodním oborem. Tam pro mě golf vůbec nic 
neznamenal, jen jsem projížděl kolem hřišť, 
viděl, že tam hrají lidi, ale neměl jsem k tomu 

vůbec žádný vztah. Po návratu jsem tedy začal 
pracovat pro společnost Intercontact Praha, 
což byla v  tehdejší době jednička v  golfové 
turistice. Měl jsem výhodu, že jsem uměl řeči, 
měl jsem nějaké zkušenosti ze zahraničí, paní 
majitelka byla velká golfistka, tam mě to tedy 
zlomilo a  začal jsem vyrážet ven pracovně. 
Jinými slovy jsem měl v  podstatě povinnost 
spojit cestování s golfem. Poznat tu kterou ob-
last i z hlediska golfových hřišť, hotelů, zkrát-
ka mapovat možnosti pro další golfisty.

A kolik takových cest ročně vám bylo „dopřá-
no“?
Řekněme čtyři pět cest ročně; spojoval jsem 
to samozřejmě i se svými dovolenými. Lákalo 
mě vždy poznávat i méně dostupné či známé 

regiony, takže jsem se dostal do států, jako jsou 
Kolumbie, Brunej, Súdán a spousta takových 
spíš zvláštních a ne tak známých destinací.

Doporučujete cestovat s vlastním vybavením, 
nebo si ho půjčovat až na místě?
Dřív jsem si své hole bral vždy s sebou, dnes už 
si je spíš půjčuji. Stalo se mi , že jsem o vlastní 
vybavení přišel, takže takhle je to jistější a není 
to vlastně nutné, alespoň já jsem poměrně fle-
xibilní. Jediné, co považuji za nutnost, je mít 
svůj putter. Ten si beru s sebou doteď.

Okradli vás?
V Mexiku , ale nebylo to vinou letecké společ-
nosti. Jeli jsme tam na jeden ostrov a ukradli 
mi je při transportu. V podobných případech 
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doporučuji vždy dobré pojištění. Já ho měl, 
takže jsem dostal něco proplaceno.

Abychom neztratili chronologii, tak jste pra-
coval pro Intercontact – pak jste přešel kam 
a co děláte nyní?
V roce 2006 byl Intercontact prodán a já jsem 
byl osloven společností BCD Travel, kde jsem 
dalších osm let pracoval jako projektový ma-
nažer. Tedy opět cestování za golfem a incen-
tivní akce neboli skupinky, které jezdí třeba 
v  rámci firemních programů do zahraničí. 
V současné době pracuji jako ředitel outgoin-
gu u cestovní kanceláře Air Marine Travel & 
Incentive, kde mám skvělý tým a samozřejmě 
část své práce i nadále věnuji golfové turistice 
a novým golfovým projektům.

A destinace, kam je třeba vyrazit, jste si vždy 
určoval vy, nebo jste byl spíš vysílán?

Měl jsem to štěstí, že jsem si země vždy mohl 
vybírat sám a nikdo mě v ničem neomezoval. 
Mou filozofií bylo přinášet sem informace 
o zemích, kam lidé od nás zas tolik necestují, 
ať už za golfem, nebo bez něj. A zpětně musím 
říct, že to fungovalo i coby byznys.

Je tedy nějaká destinace, kam se dříve nejez-
dilo a vy jste ji pro nás objevil?
Nechci být neskromný, ale myslím, že je to 
třeba Jižní Afrika. Tu jsem já osobně objevil 
už někdy v roce 1999.

To nějak souviselo s vaším tříletým pobytem 
v Africe?
Žil jsem v Mosambiku a v Zimbabwe. V Mo-
sambiku jsem napřed rok pracoval pro mezi-
národní humanitární organizaci. Poté, kdy mi 
byl ukončen kontrakt, jsem se posunul na hra-
nice mezi Mozambikem a  Zimbabwe, Tam 

jsem vlastnil kuřecí farmu, která fungovala 
dva roky. Ale nebyl to byznys v pravém slova 
smyslu. Bylo mi málo let – něco přes dvacet, 
nešlo mi ani tak o  to, zbohatnout jako spíše 
o nějaký způsob, jak bych mohl fungovat. Mít 
pracovní pobyt, mít možnost žít tam. Krásná 
léta. Zakončení bylo sice trochu problema-
tické – dostal jsem dvakrát malárii, proběhly 
tam velké povodně, pak přišel v Zimbabwe 
převrat a Mugabe začal bíle farmáře, kteří mu 
dlouhá letá drželi ekonomiku postupně vyhá-
nět Já jsem byl mezi prvními, kteří raději od-
cházeli; zas tak silné vazby jsem tam na rozdíl 
od spousty Angličanů s obrovskými farmami 
neměl. Pro ně to bylo už docela o život, pro-
tože se svého byznysu nechtěli vzdát.

Vracel jste se do této oblasti ještě později?
Za golfem jsem se do jižní části Afriky vrátil 
ještě asi čtyřikrát. V Zimbabwe jsem byl ještě 
jednou, v Jižní Africe třikrát.

Jak vlastně golf v  jižní části Afriky funguje? 
Média nám tuhle oblast prezentují spíše jako 
země chudoby, nebezpečí a nestability, snad 
s výjimkou Jižní Afriky... Je to tedy sport vý-
hradně pro bývalé kolonizátory?
Jižní Afrika je jasná, o  té už dnes víme lec-
cos, jezdí se sem hojně, psal jsem o  ní už 
i do ForGolfu. Ale málokdo ví, že například 
v Zimbabwe je 40 golfových hřišť. Samozřej-
mě je to sport hlavně pro místní podnikatele 
nebo zahraniční pracovníky, kteří golf hrají. 
Nejvice belochu zilo v Jizni Africe a potom 
v Zimbabwe. Měli tam odjakživa příznivé 
klimatické podmínky a  dařilo se jim tam. 
Dá se s trochou nadsázky říct, že je to taková 
hezká Anglie. Na konci devadesátých let pa-
třilo Zimbabwe k vůbec nejbohatším zemím 
na celém africkém kontinentu, vše tu bylo 
bezvadně udržované včetně hřišť, ekonomi-
ka byla bezvadně nastartovaná a  žilo se tu 
velmi dobře. V roce 1999 tam na tom třeba 
infrastrukturou a veškerým technologickým 
vybavením byli mnohem lépe než my. Pro-
blémy nastaly v roce 2000, kdy se dlouhole-
tý diktátor Mugabe rozhodl bíle farmáře ze 
země vyhnat.

A váš návrat do Zimbabwe, jak vypadal?
Vrátil jsem se tam až v roce 2008. To bylo zrov-
na období, kdy tam nestabilita gradovala. Nej-
vyšší hyperinflace a  volby. Média u  nás před 
touhle zemí turisty varovala, já tam byl přitom 
víc než měsíc, vše bez problémů, samozřejmě 
jen pro turisty. Místní obyvatelé tehdy hodně 
trpěli. Afrika je ke všemu neuvěřitelně pestrý 
světadíl, má 54 nezávislých zemí, takže ji nelze 
hodnotit jako celek.
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Golfová hřiště vládu Mugabeho přežila?
V  roce 2008, kdy jsme tam hráli v  Leopard 
Golf Clubu, bylo hřiště v úplně skvělém sta-
vu, ale nikdo na něm nebyl. Green fee tehdy, 
v době největší hyperinflace, stálo pouhé dva 
dolary! Tedy jednoznačně nejlevnější golf, 
jaký jsem kdy hrál.

A druhý extrém? Nejdražší hřiště, na kterém 
jste hrál?
Na druhém pólu stojí hra ve skotském 
Kingsbarnu, kde jsem naopak zaplatil nejdraž-
ší fee ve svém životě – 180 liber. Přitom obě 
hřiště srovnatelně udržovaná a krásná, rozdíl 
cen zhruba stonásobek.

Když jsme u  těch extrémů, zažil jste někdy 
skutečný pocit strachu?
Největší strach o  sebe jsem měl – o  tom už 
jsme ve ForGolfu také psali – na hřišti Al Ah-
madi Golf Club v  Kuvajtu. Hřiště na poušti, 
celé v písku, a tam jsem tenkrát velmi podcenil 
přípravu. Bylo přes 50 stupňů vedra a já jsem 
se vydal se třemi litry vody do pouště hrát 
golf. Také jsem to tenkrát vzdal a přišel jsem 
u konce s dechem, zcela dehydratován a vyří-
zen. Tam jsem si uvědomil, že jsem skutečně 
na tenké linii...

Exotická zvěř na golfu vás nikdy nevystrašila?
No, potkal jsem krokodýly na Gary Playeru 
v Jižní Africe, ale tam člověk strach nemá. Ví, 
že tam ta zvířata jsou, a když člověk není šíle-
nec a nehledá míč za každou cenu, není pro-
blém se takovému nebezpečí vyhnout. Totéž 
se týká hadů. Ti jsou třeba i v Turecku, takže 
žádná exotika. Ještě jsem vlastně byl jednou ve 
vězení, ale to nesouviselo s golfem.

Ve vězení?
To byla taková mladická nerozvážnost, bylo 
mi dvacet let. Nepodařilo se mi dostat do 
Salvadoru víza, a  tak jsem hranice přešel ne-
legálně. Touha vidět další zemi byla obrovská. 
Tehdy, v roce 1997, to byla docela nebezpečná 
země, všude policejní hlídky, armáda, chaos 
nad chaos. Při jedné kontrole jsem musel uká-
zat pas a průšvih byl na spadnutí. Zatkli mě, 
vůbec jsem netušil, co se bude dít, nakonec ale 
vše dobře dopadlo. Eskortovali mě na hranice 
Salvadoru s Guatemalou, v pase, který jsem si 
schoval na památku, mám od té doby razítko 
s nápisem „vyhoštěn“. V podstatě velké štěstí. 
Teď už bych určitě nic podobného neudělal.

Je nějaká destinace, která by vás vyloženě 
zklamala? Že by očekávání a  realita nebyly 
v souladu?
V poslední době mě trochu zklamalo Španěl-
sko. Kvalita tam šla poměrně dolů a ceny drží 
pořád dost vysoko. Z exotických zemí mě asi 
nezklamalo vyloženě nic. Tam většinou jez-
dím pln optimismu a nenechám si to kazit...

Co v  dnešní době nejvíce boduje u  klientů? 
Jaké jsou nejžádanější země?
Trendy se samozřejmě pořád trochu mění, 
dnes mám pocit, že lidi nemají tolik času na 
cestování za exotikou. Takže převažují spíš 
výlety typu prodlouženého víkendu v Portu-
galsku, na Kypru, v Turecku. Jižní Amerika je 
z hlediska cestovatelů od nás spíše slabá – a to 
zejména kvůli horší finanční dostupnosti. Na 
druhé straně Jižní Afrika, Mauritius, Seychel-
ské ostrovy, ty si vedou velmi dobře. Další 
velký boom probíhá v  Asii. Máme spoustu 
klientů, kteří chtějí za golfem do Kambodže, 

Dan Valchovník 
ve statistikách
Nejlepší dosavadní výsledek: 84 ran 
(Mladé Buky) 
Handicap: 16,9 
Aktivní hráč od roku: 2006
Počet destinací, kde hrál golf: 32 zemí 
světa
Nejeexotičtější golfové zěme: Kolumbie, 
Kuvajt, Brunej, Zimbabwe, Uganda
Nalétáno: 675 000 km se 40 leteckými 
společnostmi
Začátkem příštího roku bude mít na-
vštíveno 100 nezávislých zemí světa všech 
kontinentů (celkem existuje 196 zemí světa)
Nejhorší zážitky: malárie v Mosambiku, 
zatčení armádou v Salvadoru
Nejlepší hřiště podle vlastní zkušenosti: 
EVroPA 
Skotsko – Kingsbarns Golf Links (nejdražší 
hřiště s fee 185 GBP), Kyle Phillips, Mark 
Parsinen
ASiE 
SAE – Abú Dhabi Golf Club – Peter Harradi-
ne, jeden z nejluxusnějších resortů na celém 
Středním východě
THAJSko 
Blue Canyon Country Club – golfový 
klenot ostrova Phuket, 2x 18 jamek
AmErikA 
Argentina – Olivos Golf Club – je jedním 
z nejprestižnějších a nejtradičnějších v Ar-
gentině, bylo navrženo Lutherem Koontzem 
ve spolupráci s Alisterem Mackenziem, který 
navrhl světoznámou Augustu National. 27 
jamek
AFrikA 
Jižní Afrika – Legend Golf & Safari Resort 
zakončený Extreme 19th 
Zimbabwe – Leopard Rock Golf Club, Petr 
Matchovich
Nejbizarnější hra na hřišti: Al Ahmadi Golf 
Club – hra v 56stup. vedru na golfovém hřišti 
v Kuvajtu, pro exremní teploty nedohráno
Nejlevnější green fee: 2 USD za osmnáctku 
v době hyperinflace v roce 2008 v Zimbabwe, 
Leopard Rock Golf Club
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Vietnamu, například mnohem více než do dří-
ve populárního Thajska. Jak už jsem ale říkal, 
tyhle věci se neustále mění. Například sázím 
poměrně dost na Kubu, až tam režim defini-
tivně padne, bude to velmi úrodná a atraktivní 
půda pro golf – dnes tam mají jen jedno hřiště.

V kolika zemích jste hrál golf?
To vám řeknu naprosto přesně – ve 32. Od ur-
čité doby si vedu statistiky, kolik jsem nalítal 
kilometrů, kde jsem byl, kde hrál golfu atd.

Jak to řešíte s jazyky? Domluvíte se všude?
Domluvím se samozřejmě anglicky, domlu-
vím se portugalsky a španělsky a to mi zatím 
všude stačilo. To jsou tři základní jazyky, kte-
rými se domluvíte po celém světě. V nejhor-
ším je vždycky v záloze řeč rukou a nohou.

A  jubilejní, 100. země – kdy ji navštívíte 
a která to bude?
Do konce roku už to nestihnu, ale bude 
to  únoru, kdy mám rezervovanou plavbu po 
Karibiku. Tam stá země padne. Předtím mě 
ještě čeká nejmenší západoafrický ostrov Sva-
tý Tomáš a Princův ostrov, tam letím v říjnu. 
To je země, kterou navštíví jen asi 8000 turis-
tů ročně, z celého světa, takže svým způsobem 

turistickým ruchem nepolíbená. Golfové hři-
ště jsem tam zatím bohužel nenašel, ale třeba 
objevím alespoň nějakou šestijamkovku.

Obligátní otázka na  závěr – existuje země, 
kde jste ještě nebyl, váš cestovatelský sen?

Těch zemí je určitě hodně. , ale pokud mohu 
jmenovat jednu golfovou a jednu negolfovou 
destinaci, kam bych se určitě rád podíval. 
Když pominu golf, tak by mě hodně lákala 
Papua Nová Guinea, případně nějaký ostrov 
v Pacifiku, například Tonga. Z hlediska golfu 
by mě pořád ještě docela lákala Jižní Amerika. 
Třeba Brazílie a Uruguay. Tam jsem sice byl, 
ale na golf tenkrát nebyl čas.

Myslíte, že golf u nás má ještě nějaký potenci-
ál, rozvoj před sebou?
I když jsem trochu skeptický k různým projek-
tům na nábor nových golfistů (jestli si vzpo-
mínám dobře, ještě před pár lety nám bylo 
tvrzeno, že do roku 2014 u nás bude 100 tisíc 
golfistů – ale nepředbíhejme, ještě není konec 
roku), stále myslím, že golf u nás ještě potenci-
ál má. Češi jsou lidé, kteří mají zájem o sport, 
do produktivního věku se dostává silná gene-
race 70. let, je tu spousta faktorů, které hrají 
ve prospěch golfu. Chtělo by to samozřejmě 
ještě víc veřejných hřišť, kam může jít kdokoli. 
Podívejte se na Spojené státy nebo mnohem 
blíž, například do Švédska – to má dokonce 
mladší golfovou historii než my a  má kolem 
500 hřišť. Jen je k tomu potřeba, aby golf nebyl 
vnímán jako prvořadě snobský sport...

Země, kde jsem hrál golf


